
  كاشان: همايش بين المللي محتشم كاشاني با هدف معرفي كاشان و 
ويژگي هاي فرهنگي و اجتماعي اين شهر باستاني در دوران صفويه به عنوان 
يك شهر تأثيرگذار در صنعت، فرهنگ و آئين هاي تشيع در جهان، برگزار 
مي شود.  دبير اجرايي اين همايش با بيان اينكه در روزهاي 13، 14 و 15 اسفند 
ماه سال جاري همايش بين المللي محتشم كاشاني در سالن غياث الدين 
جمشيد كاشاني برگزار خواهد شد، افزود: در اين همايش بين المللي استادان و 
پژوهشگران از سراسر جهان و ايران تازه ترين يافته هاي خود را عرضه خواهند 
نمود.  سعيد خيرخواه گفت: جايگاه تعزيه و سايرهنرهاي آئيني در ارتباط با 
شعر ديني به ويژه دوازده بند محتشم كاشاني، نقد و تحليل زندگي محتشم 
در همه ابعاد ساختاري بر اساس نظريات پيشرو و نقد ادبي و تحليل شعر در 
جهان و نيز تأثيرگذاري محتشم كاشاني در شعر آئيني و در ادبيات ديني آئين 

تشيع در جهان از ديگر اهداف اين كنگره است. 
  هرمزگان: همزمان با افتتاح 657 پروژه با حضور هاشمي وزير بهداشت 
درمان و آموزش پزش��كي به صورت ويدئو كنفرانس در سراس��ر كشور، 

76 پ��روژه با اعتباري بالغ ب��ر 200 ميليارد 
ريال در بوش��هر افتتاح شد.  دكتر غلامعلي 
جاودان، معاون بهداش��تي دانش��گاه علوم 
پزشكي هرمزگان با اعلام اين خبرگفت: با 
بهره برداري از اين پروژه ها كه ش��امل مراكز 
جامع خدمات سلامت، پايگاه هاي سلامت 
و خانه هاي بهداش��ت در اس��تان مي باشد، 

50درصد جمعيت استان هرمزگان از خدمات بهداشتي بهره مند مي شوند.  
وي افزود: بيش از يكصد پروژه بهداشتي درماني نيز در دست اقدام داريم كه 

اميدواريم در هفته سلامت سال 96 به بهره برداري برسانيم. 
  خراسان شمالي: مديركل نوسازي، توس��عه و تجهيز مدارس استان با 
بيان اينكه اولويت سازمان نوسازي تخريب و باز سازي مدارس خشتي و گلي و 
خطرآفرين است، گفت: براي نوسازي هر مدرسه روستايي 150 ميليون تومان 
اعتبار نياز است.   ابوالقاسم بابايي با اشاره به اينكه از مدارس پيش ساخته در 
مناطق عشايري و كم جمعيت استفاده مي شود، افزود: براي حذف 200 كلاس 
درس كانكسي 28 ميليارد تومان اعتبار نياز است.  وي گفت:مدارس كانكسي 
استحكام لازم را دارند اما به لحاظ ايجاد سر و صدا و گرمايشي استاندارد نيستند، 

كه با تخصيص اعتبارات لازم به ترتيب اولويت حذف خواهند شد. 
  بوشهر:  مسئول روابط عمومي سپاه امام صادق)ع( بوشهر از برگزاري 
دوره آموزشي خبرنويس��ي روابط عمومي هاي حوزه هاي مقاومت بسيج 
اين استان خبر داد.  سرهنگ عيس��ي اندرخور با بيان اينكه اين دوره 11 
اسفندماه در سپاه امام صادق)ع( بوشهر برگزار مي شود گفت: پيش بيني 
مي ش��ود 100نفر در اين دوره ش��ركت نمايند.  وي اف��زود: در اين دوره 

روابط عمومي هاي حوزه هاي مقاومت توجيه برنامه اي نيز خواهند شد. 
  گلستان: در راستاي ارتقاي س��طح كمي و كيفي پرورش آبزيان در 
استان، دو دوره آموزشي از س��وي معاونت آبزي پروري اداره كل شيلات 
گلستان برگزار شد.  محمود سقلي معاون آبزي پروري شيلات با اعلام اين 
خبر گفت: هدف از اجراي اين دوره بررسي روند رو به رشد پرورش آبزيان در 
جهان و ايران، آشنايي با روش هاي نوين آبزي پروري، نحوه برقراري ارتباط 
با مراكز علمي و تجاري جهان به خصوص كشورهاي پيشرو و نحوه صادرات 

و واردات محصولات توليدي به اين كشورها بوده است.

 آمادگي استان البرز 
براي صادرات محصولات توليدي به چين 

نايب رئيس اتاق بازرگاني البرز از آمادگي اين اس�تان براي مش�اركت و 
سرمايه گذاري با كشور چين در زمينه توليد انواع محصولات و كالاها خبر داد. 
بيتا بيات در نشست مشترك با هيئت تجاري چين گفت: با توجه به اشتراكات 
فرهنگي دو كشور ايران و چين، امكان همكاري ها در زمينه توسعه محصولات 
غذايي حلال فراهم است.  وي افزود: با توجه به اينكه تاكنون توليد كنندگان 
ايراني توانسته اند محصولات حلال را با كيفيت بالا به بازارهاي هدف صادر 
نمايند، ما آمادگي داريم تا در تجارت بين المللي حلال تحت برندهاي ملي و 
بين المللي در بازارهاي مختلف حضور داشته باشيم.   بيات با اشاره به صنعت 
قطعه سازي خودرو در البرز گفت: بالغ بر يك ششم صنايع قطعه سازي خودرو 
در استان البرز مستقر است و ما علاقه مند به مشاركت و سرمايه گذاري با 
كشور چين در اين زمينه هستيم.   نايب رئيس اتاق بازرگاني البرز افزود: 
جمهوري اسلامي ايران در زمينه صنعت نساجي و پوشاك داراي توانمندي ها 
و ظرفيت بالايي است.   وي با اشاره به اينكه در استان البرز 196 واحد نساجي، 
پوشاك و چرم مستقر است، افزود: با توجه به تجهيزات و امكانات موجود در 
اين زمينه از مشاركت سرمايه گذاران خارجي به ويژه كشور چين نيز استقبال 
مي كنيم. همچنين ما علاقه مند هستيم در زمينه مشاركت و سرمايه گذاري 

در زمينه داروهاي گياهي با كشور چين همكاري داشته باشيم. 

  نيروگاه شازند در صورت مصرف مازوت 
مهر و موم مي شود  

مديركل حفاظت محيط زيست استان    مركزي
مركزي هشدار داد: نيروگاه شازند در 
ص�ورت مص�رف س�وخت م�ازوت مه�ر و م�وم مي ش�ود. 
سعيد محمودي گفت: با وجود مصوبه و دستور رئيس جمهور مبني بر 
قطع دائمي سوخت مازوت و تذكرهاي مكرر، گزارشي از استفاده سوخت 
مازوت در چهار مشعل از يك كوره اين واحد در چند روز گذشته رسيده 
كه پذيرفتني نيست.  وي افزود: ميزان غلظت آلاينده هاي زيست محيطي 
در كلانشهر اراك اواسط هفته جاري در شرايط ناسالم براي گروه هاي 
سني حساس قرار گرفت و به نظر مي رسد استفاده از سوخت مازوت در 
اين شرايط به هيچ عنوان صحيح نباشد.  مديركل حفاظت محيط زيست 
استان مركزي ادامه داد: استفاده از سوخت مازوت در نيروگاه شازند در 
هيچ شرايطي قابل قبول نيست و انتظار اس��ت مقام قضايي نيز در اين 
راستا همكاري و حمايت هاي لازم را داشته باشد.  محمودي عنوان كرد: 
در صورت استفاده مجدد نيروگاه شازند از سوخت مازوت، محيط زيست 
همه تلاش خود را براي مهر و موم كوره هاي اين واحد به كار مي گيرد. 

كردستان به لحاظ 
ميترا شهبازي
   گزارش2

صنعت فرش بافي 
يكي از قطب هاي 
اصلي ايران محسوب مي شود. به طوري كه اكنون 
تعداد زيادي از فرش هايي كه در موزه هاي دنيا قرار 
دارد متعلق به بافندگان كردستاني است و از آنها با 
عنوان فرش آهنين ياد مي شود. از دلايل اهميت 
فرش بافي در اين استان مي توان به وجود نيروي 
ماهر و توليد بهترين و بادوام ترين نوع پشم  اشاره 
ك�رد. با اي�ن ح�ال نب�ود كارخانه ريس�ندگي، 
هزينه ه�اي بالاي تولي�د و ع�دم حمايت جدي 
مسئولان از اين صنعت، فرش بافي كردستان را به 
كما برده است. گواه اين ادعا نيز همين بس است كه 
اكنون هند با توليد فرش ارزان تر توانسته در بخش 
بگي�رد.  س�بقت  كردس�تان  از  ص�ادرات 

    
در حال حاضر از قدمت و تاريخ اوليه فرش بافي 
در كردستان اطلاعات دقيقي در دست نيست، 
اما به اعتبار قالي هاي موجود در موزه فرش ايران 
و گالري هاي اروپايي و امريكايي مي توان قدمت 
فرش بافي را در استان بس��يار طولاني دانست. 
به گفته برخي از كارشناس��ان، سوابق طولاني 
شهرستان هاي س��نندج و بيجار و استفاده آنها 
از برخي نقوش همچون »باغي« و »گلستان«، 
تاريخي بيش از هزاران سال را براي اين صنعت 
رق��م مي زند. هرچق��در بر قدم��ت اين صنعت 
در استان كردس��تان افزوده مي شود، به همان 
ميزان اهميت فرش بافي نيز افزايش مي يابد. به 
طوري كه از گذشته هاي دور، اين صنعت يكي از 
مهم ترين پتانسيل هاي استان براي اشتغالزايي 
زنان كرد، محسوب مي شده و اكنون اغلب زنان 

اين استان جزو فرش بافان حرفه اي هستند. 
بنابراين وجود نيروي حرف��ه اي و توليد بهترين 

و بادوام ترين پش��م ها در كردس��تان باعث شده 
كه اين اس��تان ج��زو قطب ه��اي اصلي صنعت 
فرش بافي محس��وب ش��ود و براي تعداد زيادي 
از مردم اش��تغالزايي كند. همين اشتغالزايي نيز 
مانعي براي مهاجرت مردم محسوب مي شود كه 
اكنون با توجه به عدم حمايت جدي مسئولان از 

اين صنعت، بيكاري در استان جولان مي دهد. 
  فرش بافي كردستان در گرو تركيه 

يكي از مهم ترين موضوعاتي كه اكنون در كردستان 
مورد بي توجهي از سوي مس��ئولان قرار گرفته، 
همين نبود كارخانه ريس��ندگي در استان است. 
به گفته اشرف رس��تم پور، مديرعامل خانه فرش 
كردس��تان، با اينكه در اين استان، سالانه بيش از 
هزار و 600 تن پش��م درجه يك توليد مي شود، 
اما كردستاني ها براي ريسندگي  آن بايد به كشور 
تركيه وابسته باشند. متأسفانه تاكنون هيچ كدام از 

مسئولان اقدامي براي رفع اين معضل نكرده و در 
برنامه هاي آتي دولت هم احداث اين كارخانه جايي 
ندارد.  در حال حاضر پنبه هاي مرغوب كردستان 
به تركيه با قيمت اندكي فروخته مي شود و همان 
پنبه بعد از فرآوري توسط ترك ها به قيمتي گزاف 
به ايران برمي گردد. علاوه بر اين، ديگر مشكلي كه 
عرصه را بر فرش بافي ساكنان شمال غربي كشور 
تنگ كرده ، خروج صنعت فرش بافي كشور از حالت 
اصيل و تبديل آن به فرش بافي صنعتي است. شايد 
يكي از مهم ترين دلايل اين تغيير هم عدم حمايت 
مسئولان براي پايين آمدن هزينه هاي توليد باشد. 
چراكه با فرش بافي سنتي، فرش بافان نمي توانند 
متوسط سود مالي شان را تأمين كنند و اين موضوع 

نيز مي تواند ضربه اي بزرگ به آنها باشد. 
  سبقت رقباي جهاني از فرش  هاي ايراني

در گذش��ته چون رقيبي براي رقابت با ايران در 

دنيا نبود، اكثر فرش هايي كه توليد مي شد با برند 
ايراني صادر مي شد و بر اين اساس فروش آن نيز 
بسيار راحت بود. حالا تركيه، نپال، چين و اخيراً 
هند در صنعت فرش بافي از ايران سبقت گرفته 
و امروزه هند يكي از بزرگ ترين رقيب هاي ما در 

بحث تجاري و تيراژ فرش محسوب مي شود. 
علاوه بر اين مشكلات عدم فرهنگ سازي و نبود 
دستگاه هاي متولي براي تبليغ فرش دست بافت، 
ش��رايط فروش فرش ماش��يني را تسهيل كرده 
اس��ت. به طوري كه اكنون اغل��ب خانواده هاي 
ايراني فرش هاي ارزان قيمت ماشيني را به فرش 
دست بافت ترجيح مي دهند. اين نيز درحاليست 
كه ف��رش دس��ت بافت هرچه اس��تفاده ش��ود، 
ارزشمند تر و فرش ماشيني بي ارزش تر مي شود. 

   فرش كردستان به خواب مي رود
حالا با تمام اين تفاسيري كه گفته شد، سوسوي 
چراغ فرش كردستان در نبود حمايت  هاي مردمي 
و مسئولان درحال خاموش شدن است. صنعتي 
كه قدمتي هزاران ساله دارد و در اين چند سال 
اخير مورد بي توجهي قرار گرفته است. مدير عامل 
خانه فرش استان كردستان در اين راستا مي گويد: 
» متأسفانه طي چند دهه گذشته، در بحث هنري 
فرش بس��يار ضعيف عمل شده اس��ت. بنابراين 
حدود 10 سالي است كه نياز بازار به ما القا كرده و 
ما را به اين سمت برده كه بحث هنري در بازارهاي 
جهاني بيشتر از بحث تجاري بايد مورد توجه قرار 
گيرد.« رستم پور ادامه مي دهد: »فرش توليدي 
ما اگر قرار باشد در بازارهاي جهاني عرضه شود 
ميانگين عرضه آن هزار و 500 دلار است اما هند 
معادل اين نقشه آن هم نه با اين كيفيت تجاري را 
با متري 150 دلار عرضه مي كند يعني يك دهم 
قيمت تمام شده ما و اين مسئله معضلي است كه 

ما امروز به آن دچاريم.«

آلودگي هوا و ترافيك س��نگين در كلانشهرهاي 
كشور در سال هاي اخير موجب شده تا مسئولان 
براي حل اين مش��كل به فكر توسعه حمل و نقل 
عمومي بيفتند كه در اين ميان مزايايي همچون 
نداشتن آلودگي و مسافر گيري بالا، موجب شده  
ايجاد شبكه مترو و پس از آن مونوريل در دستور 
كار قرار بگيرد.  با وجود تمامي فش��ارهاي دولت 
قبل براي ايجاد اولين خط مونوريل در تهران، اما 
در نهايت اين طرح تنها تا ساخت پايه هاي آن در 
ميدان صادقيه پيش رفت و مخالفت كارشناسان 
و برخي مس��ئولان موجب ش��د تا پس از مدتي 
پايه هاي آن نيز برداشته شود.  در حالي ايجاد اين 
طرح در تهران با دلايل محكم كارشناسان رد شد 
كه دولت نهم تصميم گرفت اين رؤياي خود را در 
قم به عنوان اولين استان كشور اجرايي كند.  عضو 
دوره سوم شوراي اسلامي شهر قم در اين خصوص 
مي گويد: »بر اساس مطالعات طرح جامع حمل و 
نقل اين شهر در سال 85 كه در جلسه شوراي عالي 
ترافيك به تصويب رس��يده بود، در ابتدا ساخت 

دو خ��ط A و B مترو براي قم پيش بيني ش��د.« 
محمدرضا باقرپناهي مي افزايد: »اما در هشتاد و 
يكمين جلسه اين شورا بنا به پيشنهاد شهردار قم 
و برخي از مسئولان آن زمان اين استان، تصميم 
بر آن گرفته شد تا مونوريل جايگزين خط B قطار 
شهري قم ش��ود.« وي ادامه مي دهد: »از آنجا كه 
ساخت مونوريل قم بدون كار كارشناسي، مطالعات 
مفهومي و فرايند قانوني شروع شد لذا ازآن موقع با 

ايجاد اين طرح مخالف بودم.«
   كلنگ زني و آغاز ساخت مونوريل

در حالي كه برخي كارشناسان و اعضاي شوراي شهر 
قم در آن زمان با بيان دلايلي مخالفت خود را با اجراي 
اين طرح اعلام كردند، با اين وجود مرداد ماه س��ال 
88 بود كه كلنگ احداث مونوريل در بستر رودخانه 
قمرود زده شده و قرار شد اين طرح ظرف مدت 36ماه 
و با اعتباري بالغ بر 19 ميليارد تومان ساخته شود و به 
بهره برداري برسد.  شهردار سابق قم در اين خصوص 
به »جوان« مي گويد: »براي اين سيستم حمل و نقلي 
ريلي قطاري در ابع��اد 6/ 5 در9/ 2 در52 متر داراي 

چهار واگن و ظرفيت 800 نفر پيش بيني شده بود تا 
زوار و مسافران توسط پله هاي برقي به ارتفاع 5/5 متر 
به آن منتقل شوند، همچنين مدت زمان توقف آن در 

هر ايستگاه 20 ثانيه باشد.« 
محمد دلبري مي افزايد: »براي فاز نخس��ت طرح 
مونوريل قم، هشت ايستگاه از جمله ايستگاه پايانه، 
فرهنگيان، امام موسي صدر، پل رضوي، پل شهيد 
رجايي، شهيد مطهري، مطهر و ايستگاه مصلي در 
نظر گرفته شده است.« سرانجام در حالي كه قطعه 
يك فاز نخس��ت، چهار ايس��تگاه آن از پارك سوار 
ش��مالي تا ميدان مطهري، مراح��ل نهايي خود را 
طي مي كرد و كار بتون ريزي و احداث 255 ستون 
مونوريل قم به اتمام رسيده بود در مقابل حرم مطهر 
حضرت معصومه)س( به مشكل جدي برخورد كرد 

و ادامه ساخت اين پروژه متوقف شد. 
  قول شهردار جديد قم براي افتتاح مونوريل 
با رفتن دلبري از ش��هرداري قم اين بار نوبت به 
جانش��ين وي رس��يد تا در يكي از نشست هاي 
خبري اش در سال گذش��ته اعلام كند: »با توجه 

به برنامه ريزي صورت گرفته نيمه دوم سال آينده 
پروژه مونوريل تكميل خواهد شد و نوروز 96 مردم 
قم مي توانند از مونوريل استفاده كنند.« عليرضا 
قاري قرآن با اش��اره به ورود دو واگن مونوريل به 
شهر قم و تست واگن ها افزود: »با توجه به تكميل 
ستون هاي بخش زيادي از پروژه، دو واگني كه به 
شهر قم وارد شده روي ريل ها تست شده است.« 
وي ادامه داد: » مسير مونوريل در حال حاضر حد 
فاصل دپو در ابتداي اتوبان كاشان به سمت ميدان 
مطهري در فاصله 4/7 كيلومتري در حال تكميل 
است.« به گفته اين مدير، تحويل واگن هاي ديگر 
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واگن مورد نياز ديگر نيز به آن افزوده شود. 
   ايرادات مختلف دليل اصلي توقف پروژه 
در حالي كه مردم قم براي افتتاح اين قطار هوايي 
لحظه شماري مي كردند اما برخي ايرادات وارده، 
ادامه اين طرح را در هاله اي از ابهام قرار داد.  گرفتن 
نماي ديد حرم حضرت معصومه)ع(، اختصاصي 
بودن س��وزن توقف، تخليه سخت مس��افران در 
صورت به وج��ود آمدن ش��رايط بحران��ي مانند 
آتش س��وزي، هزينه هاي بالاي تأمين برق مورد 
نياز براي حركت، سرمايش و گرمايش مورد نياز از 
جمله عواملي بود كه موجب شد تا بيشتر مسئولان 
با ادام��ه روند س��اخت مونوري��ل مخالفت كنند.  
نماينده قم در شوراي عالي استان ها در خصوص 
دلايل مخالفتش ب��ا اجراي اين ط��رح مي گويد: 
»زماني كه ساخت اين پروژه مطرح شد از مخالفان 
اين طرح بودم چرا كه هيچگونه مطالعاتي در اين 
خصوص نشده بود و فقط از روي لجبازي قرار شد 
اين طرح اجرايي ش��ود.« باقرپناه��ي مي افزايد: 
»42 درص��د مونوريل هاي جه��ان در پارك ها و 
باغ ها و باغ وحش ها، پارك هاي هوشمند و مراكز 
تفريحي استفاده مي شود و تنها 35 درصد آن براي 
انتقال مس��افران از فرودگاه به شهر، يا جابه جايي 
مسافران در مراكز خريد اس��تفاده مي شود.« وي 
ادامه مي دهد: »از آنجا كه بروز س��رما تأثير منفي 
برترمزهاي مونوريل دارد و در صورت آتش سوزي 
يا بروز هرگونه حادثه اي جان مسافران به مخاطره 
خواهد افتاد و از همه مهم تر اينكه مونوريل به لحاظ 
پدافندي يك هجدهم مترو ايمني دارد لذا توقف 
اين پروژه از تمامي جهات به نفع است.« به گفته 
اين عضو شوراي شهر قم، از آنجا كه مونوريل تعرض 
آشكاري به سيماي حرم مطهرحضرت معصومه)ع( 
دارد لذا اين دلايل موجب ش��د تا پاي س��ازمان 
بازرسي كل كشور و دادستان قم به بررسي و توقف 
اين پروژه كه تاكن��ون 200 ميليارد تومان هزينه 
داشته و براي تكميل آن بالغ بر هزار ميليارد تومان 
نيز بايد اعتبار تخصيص داده شود كشيده شود.  لذا 
اين مشكلات سبب شده تا ادامه ساخت و افتتاح 

مونوريل قم در هاله اي از ابهام قرار بگيرد. 
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شايد آن روز كه مقام معظم رهبري هشدارهاي خود را از زمين خواري 
فراتر برد و به كوه خواري و درياخواري اش��اره فرمودند، مردم اميدوار 
شدند كه مي توان به عزمي جدي براي آزاد سازي بسياري از مناطق و 

منابع طبيعي و عمومي از سوي مسئولان دل بست. 
در ابتدا همه چيز خوب بود ت��ا اينكه باز هم قواني��ن و اقدامات دچار 

فرسايش زمان شدند و »روز از نو و روزي از نو«!
كافيست سري به ش��هرهاي شمالي كش��ور و در ميان آنها، شهرهاي 
ساحلي بزنيم. جايي كه حالا از ساحل فقط نامي برايشان باقي مانده و 
در طول صدها كيلومتر از سواحل اين منطقه به ندرت مي توان راهي 

براي دسترسي به اين موهبت الهي و عرصه ملي يافت. 
وقتي به طرح آزادسازي حريم 60 متري نوار ساحلي در كشور مي نگريم 
متوجه مي شويم كه سال هاس��ت از اجراي آن مي گذرد اما با اين حال 
ديدن ساحل براي بسياري از مسافران و گردشگران و حتي مردم بومي 
نيز به يك رؤيا تبديل شده است.  با مروري بر نگاه دولت هاي گذشته به 
آزادسازي حريم 60 متري نوار ساحلي، معلوم مي شود اين طرح فقط 
روي ميز آنها قرار گرفته و بدون آنكه حتي به برگ ها و بندهايش توجهي 

شود به دولت بعدي سپرده شده است. 
بر اس��اس گزارش ها در دولت يازدهم نزديك ب��ه 25 كيلومتر از نوار 
س��احلي مازندران آزادسازي ش��د و هنوز بخش��ي هايي از سواحل به 
دليل ساخت وسازهاي بي رويه و تصرف از س��وي بخش هاي دولتي و 
غيردولتي به روي مردم بسته است. پايين بودن يا بهتر بگوييم به صفر 
نزديك بودن اين رقم وقتي مشخص مي شود كه بدانيم 5 هزار و 800 

كيلومتر نوار ساحلي در شمال و جنوب ايران وجود دارد. 
با اين اوصاف كارشناس��ان معتقدند ش��كل نگرفتن س��ازمان عمران 
سواحل، اجرا نشدن طرح مديريت يكپارچه ساخت وسازهاي بي رويه 
از جمله مشكلاتي به ش��مار مي آيد كه طرح آزادسازي سواحل را در 
استان هاي شمالي با مشكل مواجه كرده است. در مناطق ساحلي كشور 
نظام دريا حاكم است و تحت تأثير پديده هاي دريايي قرار دارند و بايد 
جنبه هاي محيط زيستي، سياسي و امنيتي، پديده هاي دريايي و حتي 

اجتماعي و فرهنگي در آن مدنظر قرار گيرد. 
لازم به ذكر است روز گذشته مديركل بنادر و دريانوردي مازندران گفته 
بود كه تاكنون حدود 54 پرونده توسط اين س��ازمان و منابع طبيعي 
عملياتي و آزادس��ازي و كارهاي حقوقي آنها انجام شده و 95 پرونده 
در دست اقدام است. درمجموع 254 پرونده تاكنون تشكيل شده و در 
حال حاضر برابر آزادسازي نوار ساحلي 60 متري مقاومت چنداني وجود 

ندارد و اين طرح در حال تبديل شدن به يك فرهنگ است. 
هر چند حرف هاي مديركل بنادر و دريان��وردي مازندران به خصوص 
وقتي كه مي گويد »طرح آزاد سازي نوار ساحلي در حال تبديل شدن به 
يك فرهنگ است«، بسيار شيرين و شنيدني است اما واقعيت اين است 
كه بر اساس قانون بايد هر 6 كيلومتر يك راه ورودي 9 متري به ساحل 
احداث ش��ود و مازندران تا رس��يدن به اين حد مطلوب فاصله زيادي 
دارد. به همين خاطر اجراي طرح آزادس��ازي حريم 60 متري دريا در 
نوار ساحلي را مي توان يكي از پرچالش ترين مسائل مازندران قلمداد 
كرد كه شبيه يك رؤيا است.  البته تمركز آزاد سازي سواحل بيشتر در 
استان هاي شمالي كشور است زيرا در جنوب ايران مشكل اصلي كمتر 
استفاده كردن از سواحل است. مسئله اي كه دولتمردان را بر آن داشته 

تا به دنبال توسعه مناطق ساحلي در اين مناطق باشند.

هند در نبود حمايت هاي ملي از فرش آهنين كردستان سبقت گرفت!
درحالي كردستان مرغوب ترين پنبه  جهان را توليد مي كند كه در نبود كارخانه ريسندگي بايد به تركيه وابسته باشد 

توقف 6 ساله مونوريل قم در ايستگاه ماندن و رفتن
مونوريل قم به خاطر كارشناسي نشدن، بعد از صرف ۲۰۰ ميليارد تومان هزينه و شش سال وقت به ايستگاه تعطيلي رسيد

نبود مطالعه و بي توجهي به تمامي جوانب كار در اجراي برخي پروژه ها 
در كشور موجب شده تا پس از مدتي و صرف هزينه هاي بالا سرانجام 
ادامه كار متوقف ش�ود، كه به عن�وان نمونه مي ت�وان از ايجاد پروژه 
مونوريل در برخي از اس�تان هاي كش�ور از جمله ته�ران و قم نام برد 
كه در حال حاضر نيمه كاره به حال خود رها ش�ده اند.  در حالي كه اين 

پروژه در تهران در همان مراحل اوليه به تعطيلي كش�يده شد، اما اين 
موضوع درقم ادامه دار شد، به طوري كه در حال حاضر استفاده از اين 
وس�يله نقليه كه مراحل پايان�ي را مي گذراند، با توجه ب�ه هزينه هاي 
بالاي تأمين برق مورد نياز ب�راي حركت، س�رمايش و گرمايش ادامه 
اس�تفاده از اين وس�يله نقليه را در هال�ه اي از ابهام قرارداده اس�ت. 

محمد رضا هاديلو

مديرعامل سازمان آرامستان هاي شهرداري 
قزوي�ن از اختص�اص زميني به مس�احت 1۰۰ 
هكتار براي احداث آرامستان جديد خبر داد. 
اصغ��ر الله ياري با بي��ان اينكه مكاتبات��ي در اين 
خصوص با معاونت عمراني اس��تانداري قزوين و 
ساير دستگاه هاي اس��تان صورت گرفته و پيگير 

اين امر هستيم، افزود: با توجه به بحران گسل كه 
متأسفانه استان قزوين در معرض آن قرار گرفته، 
براي جلوگيري از اين معضل تعدادي قبر در حال 
احداث اس��ت.  وي ادامه داد: تهيه و تجهيز يك 
دستگاه خودروي حمل متوفي با ظرفيت 18 نفر 
و بارگذاري نرم افزار همراه آرامس��تان در پورتال 

س��ازمان براي ثبت نام و عضوگيري داوطلب در 
حال حاضر انجام شده است.  مديرعامل سازمان 
آرامستان هاي شهرداري قزوين افزود: شناسايي 
سردخانه ها در سطح استان و آماده سازي آنها در 
مواقع بحراني از ديگر خدمات اين سازمان است.  
الله ياري با اش��اره به ظرفيت بهشت فاطمه)س( 

بيان كرد: زميني به مس��احت 100 هكتار براي 
احداث آرامستان جديد اختصاص داده شده است 
كه مكاتباتي در اي��ن خصوص با معاونت عمراني 
استانداري قزوين، سازمان امور اقتصادي، اداره كل 
منابع طبيعي و اداره كل راه و شهرسازي صورت 

گرفته و پيگير اين امر هستيم. 

احداث آرامستان جديد در قزوين
   قزوين

محمدرضا سوري
   گزارش يك

 سرمايه گذاري 3200 ميلياردي بنياد بركت 
در گيلان   

نماينده  مردم لنگرود در مجلس شوراي     گيلان
اسلامي، از هدفمند بودن اقدامات بنياد 
بركت وابسته به ستاد اجرايي فرمان حضرت امام)ره( در كشور خبر داد. 
مهرداد لاهوتي گفت: اين بنياد اقدامات خيرخواهانه  خود را متناسب با 
شرايط مناطق مختلف در كشور انجام مي  دهد، كما اين كه ممكن است 
در سيستان و بلوچستان خدماتي را ارائه دهد كه در استان هاي شمالي 
كشور نيازي بدان وجود نداشته باشد.  وي افزود: تلاش ها و اقدامات بنياد 
بركت در استان گيلان نمونه  بارز محروميت زدايي و تلاش بي منت براي 
مردم است.  لاهوتي با اشاره به مش��اركت بنياد بركت در چندين طرح 
كشاورزي،  توليدي و اقتصادي استان به منظور توانمندسازي اقتصادي 
مناطق محروم و كمتر توسعه يافته، بيان داشت: اين بنياد براي كمك به 
مردم مناطق محروم استان گيلان، در شش طرح با سرمايه گذاري بالغ بر 
800 ميليارد ريال در زمينه هاي توليد محصولات لبني، الياف مصنوعي، 
كود كشاورزي، محصولات صنعتي و معدني و دامداري مشاركت داشته 
است.  عضو كميسيون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس دهم تصريح 
كرد: تاكنون ما در شهرستان لنگرود از بركت اين بنياد به بهترين شكل 
بهره مند شده ايم و اميدوارم اين اقدامات در جهت رفع معضل هايي كه 
امروز در جامعه وجود دارد به س��اير مناطق كشور نيز تسري يابد.  وي 
كمك به ساخت مراكز آموزش��ي، فرهنگي، مذهبي، بهداشتي و بيمه 
روستاييان در استان و روستاهاي محروم را مورد اشاره قرار داد و افزود: 
مدارس در روستاها و مناطق محروم و كمتر توسعه يافته  شهرهاي استان 
باعث رشد و ارتقاي علمي و آموزشي جوانان استان شده است.  لاهوتي 
تأكيد كرد: هم اكنون مردم در برخي مناطق كشور از نظر آب رساني يا 
مسكن روستاييان با مشكل مواجه هستند كه اميدواريم با كمك بنياد 

بركت اقدامات خوبي در اين زمينه انجام شود. 

 افتتاح 40 مركز جامع سلامت روستايي 
در حوزه دانشگاه علوم پزشكي زاهدان 

4۰  مركز خدمات جامع س�امت و     سيستان و بلوچستان
خانه بهداشت روستايي همزمان با 
657 طرح جامع خدمات س�امت روس�تايي و خانه بهداشت در 
استان و 47 دانشگاه علوم پزشكي سراسر كشور در حوزه زير     ۲8
پوش�ش دانش�گاه علوم پزش�كي زاهدان به بهره برداري رسيد. 
رئيس دانشگاه علوم پزشكي و خدمات بهداش��تي درماني زاهدان در 
آيين بهره برداري از اين طرح ها گفت: همزم��ان با اجراي طرح تحول 
نظام س��لامت در سيستان و بلوچس��تان، عمليات ساخت 376 طرح 
عمراني با اعتبار 5 هزار و 240 ميليارد ريال )524 ميليارد تومان( در 
حوزه زير پوشش اين دانشگاه آغاز ش��د كه 250 طرح از مجموع آنها 
مصوبات سفر سال گذشته وزير بهداشت و درمان به استان است.  دكتر 
محمودرضا ميري افزود: همچنين از مجموع كل پروژه هاي طرح تحول 
نظام سلامت اين دانش��گاه، 270 مورد يعني 72 درصد به پروژه هاي 
بهداشتي اختصاص دارد.  وي با بيان اينكه 75 درصد پروژه هاي طرح 
تحول نظام سلامت مربوط به نقاط روستايي اس��ت، گفت: 20 مركز 
جامع س��لامت با اعتباري افزون ب��ر 150 ميليارد ري��ال و 20 خانه 

بهداشت روستايي با اعتبار 290 ميليارد ريال راه اندازي شد.

 اجراي طرح هاي عمراني 
در سكونتگاه هاي غير رسمي زنجان  

طي دو س�ال گذش�ته براي اجراي     زنجان
طرح هاي عمراني، ترافيكي و طرح 
تملك در هفت منطقه سكونت غير رسمي در شهر زنجان بيش از 
166 ميلي�ون توم�ان هزين�ه ش�ده اس�ت.  ۹ ميلي�ارد و 
شهردار زنجان با اعلام اين خبرگفت: هفت منطقه اسلام آباد، نجف آباد، شهدا، 
سايان، خاندره، فاطميه، موچيك آباد جزو مناطق غير رسمي هستند. حبيب 
ملايي يگانه افزود: از سال 82 اين مناطق شناس��ايي شدند و كمبودهاي 
فرهنگي و اجتماعي در اين مناطق به خوبي شناسايي شده است.  شهردار 
زنجان گفت: از 6 ه��زار و 400 هكتار از محدوده ش��هر زنجان 511 هكتار 
بافت فرسوده و56 هكتار بافت تاريخي است كه جزو بافت ناكارآمد شهري 
محسوب مي شوند.  يگانه تأكيد كرد: در مناطق بافت فرسوده آسفالت كشي و 
جدول كشي و طرح هاي ترافيكي به خوبي اجرا شده و برنامه ريزي لازم براي 
اجراي طرح هاي عمراني در سال آينده در دستور كار قرار گرفته است.  وي 
افزود: از هفت منطقه سكونت غير رسمي زنجان 247 هكتار در شهرستان 
زنجان است و طي دو سال گذشته 6 ميليارد و 216 ميليون تومان براي اجراي 

طرح هاي عمراني و فضاي سبز هزينه شده است. 


